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TRIBUNA POLÍTICA

L’ESPITLLERA

CONTRAPORTADA

La gestió de l’aigua en 
temps de sequera

ENTREVISTA

L’ÀLBUM

El número 172 del Cap de Creus s’ha fet esperar, sí. L’externalització 
d’una part de la producció, juntament amb la convocatòria de les 
eleccions al Parlament de Catalunya i al Parlament Europeu, n’han 
retardat la publicació. 

En aquesta nova edició, s’han introduït alguns canvis: s’ha reduït el 
nombre de pàgines i s’ha optat per un paper més fi. No obstant això, s’ha 
restablert la distribució de la revista a les bústies de la ciutadania per ga-
rantir un accés més ampli a la informació municipal. 

Aquest Cap de Creus, com tots els Caps de Creus, ha hagut d’adap-
tar-se als canvis. Fer-ho és fonamental per seguir progressant. 

En aquest número 172, tractarem un tema essencial: l’aigua. Analit-
zarem com arriba a Argentona i es distribueix, el consum que se’n fa, així 
com els reptes en la gestió de l’aigua que la crisi climàtica ha posat sobre 
la taula.

Però al llarg d’aquests mesos no només hem patit per la sequera, tam-
bé hem gaudit com cada any de les festes que ens fan sortir i omplir els 
carrers de la vial. A l’àlbum, reviurem la Festa Major d’Hivern, els Tres 
Tombs, el Carnestoltes i la Diada de la Flor. Esperem que us resulti inte-
ressant el contingut d’aquest número.

EDITORIAL

Els guanyadors de la 
Mostra Literària del 

Maresme

Sant Julià, Carnaval  
i Diada de la Flor
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Ens cal voluntariat

Som Argentgats, una associació sen-
se ànim de lucre que treballa des de 
fa anys juntament amb l’Ajuntament 
en la captura, esterilització i retorn 
dels gats comunitaris i us volem do-
nar a conèixer la nostra tasca ja que 
considerem és un servei també pel 
poble.
Les colònies estan estabilitzades 
tot i que molt sovint, potser massa, 
apareixen nous gats degut a la man-
ca de control dels particulars i als 
abandonaments.

Gràcies pel suport

Com ja sabeu, el meu estimat marit, 
Joaquim Casabella, ens va deixar el 
17 de març d’enguany. Jo voldria, des 
d’aquesta revista, donar el meu sin-
cer agraïment a l’Ajuntament d’Ar-
gentona i a la seva Policia Local per 
l’homenatge que li van retre a l’esglé-
sia parroquial. Moltes gràcies. 
També vull donar les gràcies a tots 
els assistents al funeral, per acompa-
nyar en Quim en el seu últim viatge. 
— Montserrat Frisol, vídua de Joaquim 
Casabella

Volem agrair a l’Ajuntament el seu 
suport, sabem que no és fàcil amb 
uns pressupostos tan ajustats arribar 
a tot arreu, però tot i així volem rei-
vindicar la nostra tasca i lluitar per 
aconseguir més recursos.
Si volem que la feina perduri, cal con-
tinuar treballant i no deixar de ban-
da el cost de les esterilitzacions, sinó 
tindrem una pujada exponencial de 
naixements i la feina i diners mobilit-
zats no hauran servit per a res. 
Agrair al voluntariat la seva disponi-
bilitat, resiliència i solidaritat vers als 
nostres gats sovint invisibles als ulls 
dels altres i, de vegades, maltractats, 
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Les cartes poden tenir un màxim de 1.400 caràcters i han d’anar signades.  
La revista es reserva el dret de resumir-les. Podeu fer-les arribar  

a Ràdio Argentona o pels nostres canals digitals.

Al febrer, vam commemorar els 
40 anys de la creació de Ràdio 
Argentona com a emissora muni-
cipal amb una jornada molt emo-
tiva. Amb antics i actuals respon-
sables i desenes de col·laboradors, 
vam celebrar que la ràdio sigui el 
mitjà de comunicació més longeu 
de la vila. De les primeres emissi-
ons alternatives en el garatge de 
can Duatis, fins a convèncer als 
responsables polítics d’aleshores 
perquè l’Ajuntament es fes la rà-
dio seva, com un servei municipal 
més. Aquí hi ha la clau. Les emis-
sores municipals s’han convertit 
en una estructura vilatana més 
que ofereix informació local i es-
timula la participació ciutadana i 
d’entitats.

En aquests 40 anys, hem entrat 
en l’era d’internet, de les xarxes 
socials i la intel·ligència artificial. 
És en aquesta voràgine informati-
va que vivim, amb moltes noticies 
falses circulant, quan és fa ne-
cessari el treball de les emissores 
locals per oferir una informació 
contrastada i equilibrada que aju-
di a tenir la ciutadania informada 
de tot allò que passa al municipi. 
Per mantenir aquests objectius, 
cal que el consistori reforci l’es-
tructura professional que fa de pal 
de paller de l’emissora i, al mateix 
temps, des de la direcció del mit-
jà, cal que s’estimuli la participació 
ciutadana amb programes locals.

Esperem que Ràdio Argentona 
pugui celebrar molts anys més ja 
que, com ve a dir una popular can-
çó, encara no s’ha trobat el vídeo 
que mati l’estrella de la ràdio.

GONÇAL CALVO
EXDIRECTOR DE RÀDIO 

ARGENTONA

Ràdio Argentona, 40 
anys de servei públic 

OPINIÓ

aportant els seu diners i temps pel bé 
comunitari i participant en les activi-
tats que organitzem.
Aprofitant aquesta tribuna, sol·lici-
tem la vostra comprensió i col·labo-
ració, sempre calen voluntaris i tots 
podem ser útils d’una manera o altra. 
Si us voleu adreçar a nosaltres ho po-
deu fer a argentgats@gmail.com. — 
Elisabeth Nieto, presidenta Argentgats

Som un equip!!!

El Futbol Club Argentona, fundat el 
1922 i constituït oficialment a la Fe-
deració Catalana de Futbol el 1923, és 
un dels clubs més antics del Mares-
me i de Catalunya. Amb més de 100 
anys d’història, ha assolit èxits no-
tables tant a nivell amateur com de 
futbol base, tot reconeixent la seva 
condició modesta i les dificultats que 
això implica.
Tots aquests anys s’han fet grans es-
forços econòmics i humans per man-

tenir una estructura esportiva, social 
i econòmica. Actualment, el club viu 
un dels seus millors moments, amb 
una destacada presència en futbol 
base i pràcticament totes les catego-
ries a primera divisió, a més de com-
petir en primera catalana, per segona 
vegada a la història, a nivell amateur.
L’actual president, Antonio Gómez, 
va finalitzar el seu mandat el maig 
del 2023, però davant la falta de can-
didats, va encapçalar una nova jun-
ta. Amb la vista posada en el futur, el 
club pretén millorar la seva metodo-
logia de treball en futbol base, man-
tenir l’equip amateur a primera cata-
lana i continuar amb el segon equip 
amateur, format principalment per 
jugadors locals.
Econòmicament, el club se sosté 
principalment amb les quotes dels ju-
gadors i altres fonts d’ingressos com 
subvencions de l’Ajuntament, de la 
Federació Catalana de Futbol, patro-
cinadors, activitats addicionals i su-
port dels socis i simpatitzants. — An-
tonio Gómez, president FC Argentona
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La gestió 
de l’aigua 
en temps 
de sequera

Distribució de l’aigua a Argentona 
L’aigua d’Argentona és subministrada per l’Ens d’Abas-
tament d’Aigües Ter-Llobregat (ATL) amb recursos 
hídrics provinents de sis embassaments. Es tracta a la 
planta potabilitzadora de l’ETAP de Cardedeu. Al nos-
tre municipi, l’aigua arriba des de Dosrius al dipòsit del 
Rocà d’en Serra, amb una capacitat de 6.000 m3, mo-
nitoritzat i reomplert, segons el consum que se’n fa, per 
l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA). Però l’ACA exigeix 
la disponibilitat d’un segon dipòsit de capçalera. Aquest 
segon dipòsit, construït el 1975 i amb una capacitat de 
2.000 m3, està en mal estat. Malgrat això, la infraestruc-
tura desplegada des d’aquest segon dipòsit és vital per 
abastir les zones més altes del municipi. Per això, l’ACA 
va autoritzar, temporalment, el bombeig d’aigua des del 
dipòsit de 6.000 m3 del Rocar d’en Serra fins al dipòsit 
de 2.000 m3de la Pedrera per connectar amb la xarxa de 
distribució del municipi.

El circuit de canonades que surten des dels dipòsits 
segueix el patró que s’ha anat teixint des de 1856, quan 
va començar la distribució d’aigua a les llars d’Argen-
tona amb recursos procedents de pous, mines i fonts. 
El traçat s’ha adaptat a les particularitats d’un municipi 
amb zones planeres, forts pendents i turons. Des del 
dipòsit de 6.000 m3, l’aigua es distribueix al nucli urbà, 
el Cros, el veïnat de Madà i el polígon de Can Negoci. 
També hi ha un segon circuit que alimenta un dipòsit 
de 150 m3 a Can Ferraters. L’aigua es bombeja fins a 
la infraestructura del dipòsit de 2.000 m3, situat a 196 
metres sobre el nivell del mar, abastint els punts més 
elevats del municipi.

A FONS

Dipòsit de capçalera de 6.000 m3 del Rocar d’en Serra (març de 2024).

CADA DIA, un membre de la brigada de la companyia 
Aigües Argentona (AASA) dedica entre dues i tres hores 
a analitzar l’aigua per assegurar-ne la seva qualitat. Pren 
mostres i realitza controls en els dipòsits i en tres punts 
aleatoris dels 94,75 km de la xarxa d’aigua del municipi. 
Avui ha estat el torn de l’Oleguer Carbonell, tècnic amb 
més de 20 anys d’experiència. L’Oleguer examina el 
desinfectant residual, els elements organolèptics (olor, 
sabor, color, terbolesa) i el pH. Mensualment, Aigües 
de Mataró realitza una anàlisi més detallada en el seu 
laboratori.

Mentre l’Oleguer analitza l’aigua de la font de la pla-
ça dels Enamorats, una part de la brigada de la com-
panyia, formada per un equip de deu persones, repara 
una fuita al carrer Joan Fuster i Ortells. Un veí ha alertat 
d’una àrea inundada degut a l’afonament del terreny 
humit després de la pluja.

La brigada d’Aigües Argentona, disponible les 24 
hores del dia els 365 dies de l’any, ha de fer front a un 
creixent volum de treball a causa de l’increment expo-
nencial d’avaries. L’any 2023 es van registrar 437 fuites, 
mentre que l’any anterior n’hi va haver 382, i l’any 2021, 
en van ser 234. En dos anys, han augmentat un 87%. La 
brigada s’encarrega de tapar forats en una xarxa en mal 
estat, amb canonades amb més de 40 anys d’antiguitat. 

L’Oleguer Carbonell realitzant un control de l’aigua a la font de la plaça dels Enamorats 
(març de 2024)
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La brigada d’Aigües Argentona treballant al carrer Joan Fuster i Ortells 
(març de 2024).

A FONS

Esquema de la distribució de l’aigua a Argentona. Elaboració pròpia amb dades de la companyia Aigües Argentona.

CARDEDEU

Dosrius

Argentona
Les Ginesteres

Can Cabot

90 m3

500 m3 1.000 m3 Rocar d’en Serra 
6.000 m3

Pedrera 2.000 m3

Polígon nord

Can Raimí
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La Plana
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Negoci
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300 m3
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Consum d’aigua 
L’any 2023, l’ATL va subministrar 1.349.990 m3 d’aigua 
al dipòsit d’Argentona, un 2% més que l’any anterior, 
però un 1% menys que fa dos anys. Tanmateix, hi ha 
una gran diferència entre la quantitat d’aigua que l’AA-
SA compra a l’ATL i la que es pot cobrar als abonats de 
la xarxa municipal. L’any passat el desajust va ser del 
49% (655.171 m3); el 2022, del 43%; i el 2021, del 47%. 
Les causes inclouen factors com el frau, la morositat i 
les fuites a la xarxa pública. 

Però en els darrers sis mesos, la diferència entre 
l’aigua comprada a l’ATL i la facturada als abonats 
s’ha reduït notablement. En el primer semestre del 
2024, la companyia Aigües Argentona ha comprat 
a l’ATL 548.694 m3 d’aigua i ha facturat 300.120 m3. 
La diferència ha estat de 248.574 m3, situant el per-

centatge de facturació en -45%. Mentre que en els 
darrers sis mesos de 2023, aquest percentatge va ser 
del -48%.

La diferència entre l’aigua comprada i facturada no 
només s’ha reduït, sinó que també ha disminuït el vo-
lum total d’aigua que s’ha comprat (-21%) i la que s’ha 
consumit i facturat (-17%). Aquesta davallada es pot 
atribuir a una major eficiència en l’ús de recursos hí-
drics, la reducció de les fuites, morositat i frau, i també 
a una disminució en la demanda.

En el primer semestre de 2024, els abonats han redu-
ït el consum en 60.687 m3 d’aigua. Destaca la davallada 
en el consum domèstic, amb un estalvi del 25% (53.237 
m3). Per percentatge de millora, la variació més relle-
vant correspon als equipaments municipals, que han 
estalviat un 35% d’aigua (1.646 m3).

1.367.710 m³

719.735 m³

Aigua comprada a ATL Aigua facturada

1.318.461 m³

752.510 m³

1.349.990 m³
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Aigua comprada a l’ATL i 
aigua facturada als abonats 
d’Aigües Argentona (2021-
2023). Elaboració pròpia 
a partir de les dades del 
Pla d’emergències en 
situacions de sequera i de 
les dades proporcionades 
per la companyia Aigües 
Argentona.
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Aigua comprada a l’ATL i aigua 
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2023-gener a juny de 2024). 
Elaboració pròpia a partir de 
les dades proporcionades per la 
companyia Aigües Argentona.
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Combatent el frau i la morositat 
Una part de l’aigua no facturada correspon al frau i a 
la morositat. Durant el 2023, la morositat s’ha reduït 
de manera significativa, de 1.837 factures impagades 
al gener, l’any va tancar amb 824. El deute va passar 
de 237.121 euros al gener a 97.261 euros al desembre, 
i en el primer trimestre de 2024, s’ha reduït fins els 
63.266 euros. Sempre es treballa amb la regidoria d’Ac-
ció Social que verifica si hi ha casos de vulnerabilitat 
abans d’iniciar expedients sancionadors o de tall de 
subministrament.

Amb l’aprovació de l’Ordenança reguladora dels 
usos de l’aigua i l’abastament d’aigua potable en situa-
ció de sequera, al gener de 2024, l’Ajuntament i la com-
panyia disposen d’una eina sancionadora més eficaç 
per combatre el frau. Durant els mesos d’abril i maig de 
2024 s’han obert diligències en onze casos de connexi-
ons fraudulentes i manipulació de comptadors. L’any 
anterior no se’n va obrir cap.

El gran repte, reduir les fuites 
L’altra part de l’aigua no facturada es deu a les fuites a 
la xarxa de subministrament. Per a moltes administra-
cions locals, la sequera ha posat sobre la taula un repte 
sobrevingut: la necessitat d’arranjar una xarxa malmesa 
després de dècades de manca d’inversions. Argentona 
no n’és una excepció.

A més de l’antiguitat de la xarxa, la qualitat dels ma-
terials (metall, fibrociment, plàstic, ferro i plom), la po-
rositat de les canonades i la diversitat de diàmetres con-
tribueixen a les fuites. A finals de març, l’Ajuntament va 
encarregar una auditoria que va permetre identificar i 
reparar fuites en una zona d’Argentona. En els propers 
mesos, aquesta iniciativa s’ampliarà a altres zones del 
municipi.

Comparativa del consum d’aigua segons el sector (juliol a desembre 
2023-gener a juny de 2024).Elaboració pròpia a partir de les dades 
proporcionades per la companyia Aigües Argentona.

JUNY-DESEMBRE 2023 GENER-JUNY 2024

-53.237 m³

-25%

-1.944 m³

-3%

-2.103 m³

-14%

-964 m³

-32%

-1.646 m³

-35%

-793 m³ 

-28%

-60.687 m³

-20%

TOTAL

INDUSTRIAL

DOMÈSTIC

COMERCIAL

OBRES

EQUIPAMENTS 
MUNICIPALS

ENTITATS 
SOCIALS

58.906

17.532

3.935

6.381

3.664

270.389

360.807

56.962

15.429

2.971

4.735 

2.871

217.152

300.120 

Sala de màquines del dipòsit de la Pedrera de 2.000 m³ (març de 2024).
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 Tretze anys sense actualitzar el preu de l’aigua 
Però la companyia té un altre atzucac: el preu de l’ai-
gua comprada a l’ATL ha augmentat un 45,94%. Una 
auditoria externa va determinar que seria necessari 
incrementar un 90% el preu de l’aigua a Argentona 
per cobrir el cost real. No obstant això, el Consell d’Ad-
ministració va decidir absorbir part de l’impacte de la 
manca d’actualització del tarifari, que no s’ha revisat 
des de l’any 2011. El 20 de juny, la Comissió de Preus 
de la Generalitat de Catalunya va aprovar un incre-
ment mitjà del 45,94% en el preu de l’aigua a Argen-
tona, que s’aplicarà en diferents percentatges segons 
els trams.

Un bé escàs, la gestió d’un recurs crític
Han calgut tres anys de precipitacions per sota de la mit-
jana perquè la gestió de l’aigua passés a ser una qüestió 
de primer ordre. El canvi climàtic ens desafia a adap-
tar-nos a la realitat: l’aigua escasseja. 

Tot i que la situació de sequera ja venia de lluny, es 
va fer més notòria a partir del 23 de novembre de 2023 
quan 202 municipis de Catalunya, entre ells Argento-
na, van entrar en fase de preemergència per sequera. 
Un temps després, el 2 de febrer de 2024, es va declarar 
la primera fase d’emergència. Al maig, amb l’arribada 
de les pluges i l’increment de les reserves d’aigua dels 
pantans, la situació va començar a revertir-se. Els mu-
nicipis de la conca Ter-Llobregat van tornar a la fase 
d’excepcionalitat i, finalment, el 28 de juny, a la d’aler-
ta. Per a cada fase del pla de sequera, la Generalitat, 
a través de l’ACA, fixa unes mesures d’estalvi d’aigua 
que afecten tots els usos de l’aigua limitant o prohibint 
des del reg de parcs i jardins fins al seu ús industrial i 
comercial, per exemple.

Topall de consum municipal
Hi ha una certa confusió en els topalls que l’ACA utilitza 
per mesurar el consum, en primer lloc, d’un municipi, 
i, en segon lloc, d’un domicili. Són llindars de consum 
diferents. Per una banda, el consum per habitant i dia, 
que li serveix a l’ACA per facturar als ajuntaments l’ai-
gua que consumeix el municipi. Aquest primer topall 
inclou el consum d’aigua de les famílies, però també els 
consums industrial, agrícola, turístic, les pèrdues de la 
xarxa, la morositat i el frau. L’ACA suma tots aquests 
consums i els divideix entre el nombre d’habitants. Si se 
supera el llindar màxim fixat per cada etapa de sequera, 
se sanciona als ajuntaments. A Argentona, ja s’ha rebut 
una sanció (corresponent al mes de setembre de 2023) 
de deu mil euros, però en podrien arribar de noves per 
valor de més de cent cinquanta mil. De fet, el consum 
per persona i dia a Argentona va registrar una corba 
ascendent des del mes d’agost de 2023 fins al mes de 
febrer de 2024.

Davant les possibles noves sancions, l’Ajuntament 
d’Argentona va posar fil a l’agulla i va seguir fil per 
randa tots els suggeriments que l’ACA va fer des de 
bon inici, fins i tot, en alguns casos, avançant-se a 
mesures que acabarien sent d’obligat compliment 
com, per exemple, el tancament de les fonts públi-
ques així com de les dutxes dels poliesportius i les 
escoles. També es van suspendre, durant un any, la 
concessió de llicències per a la construcció, reforma 
i rehabilitació de piscines privades. Cal dir que, se-
gons la Direcció General del Cadastre del Ministeri 
d’Hisenda, l’any 2023 a Argentona hi havia 830 pis-
cines, sis més que l’any anterior. Tot i que el municipi 
té una de les taxes més baixes de piscines del Ma-
resme (6,46 piscines per cada cent habitants), supe-
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ra amb escreix la mitjana de Catalunya, que compta 
amb 195.895 piscines (2,45 piscines per cada cent 
habitants). El govern també va accelerar l’aprovació 
d’un reglament sobre l’ús d’aigua en temps de seque-
ra, que va arribar a inicis del 2024. Això va dotar a 
l’Ajuntament de noves eines per afavorir el compli-
ment dels requeriments de la Generalitat, entre els 
quals hi ha el de sancionar les persones abonades que 
fan un ús excessiu d’aigua.

Topall de consum domèstic
El segon topall que fixa l’ACA s’anomena llindar màxim 
de consum d’aigua per a ús domèstic i respon exclusiva-
ment al consum de cada habitatge. Aquest segon topall 
també va variant segons la situació que marca el Pla 
d’Emergència. En aquest còmput no es té en compte la 
pèrdua d’aigua en xarxa, per això el llindar màxim de 
consum és diferent. A començaments del mes de maig, 
1.264 llars d’Argentona superaven aquest consum. Per 
això, l’Ajuntament d’Argentona els va enviar una carta 
en què se’ls avisava que excedien el consum permès i 
que, en un futur, podrien rebre sancions. 

En el moment en què es van enviar les cartes està-
vem en situació d’emergència per sequera amb un llin-
dar màxim de consum domèstic d’aigua a Argentona de 
100 litres per persona i dia (en l’actual fase d’alerta, és 
de 125 litres persona/dia). Precisament, aquestes cartes 
es van enviar la mateixa setmana de maig que la Gene-
ralitat anunciava l’aixecament de la fase d’emergència. 
Una situació que va tornar a canviar el 28 de juny, i amb 

la millora de les reserves dels embassaments, Argento-
na va deixar enrere la fase d’excepcionalitat per passar 
a la fase d’alerta per sequera. Però aquest relaxament 
de les mesures fixades per l’ACA i la desaparició de la 
urgència per sequera de les agendes dels mitjans de co-
municació, no ha provocat un pas enrere en el govern 
municipal.

Inversions clau per la millora de la xarxa
Els pressupostos municipals, aprovats al desembre de 
2023, contemplen la inversió de 300.000 euros per a 
la millora de la xarxa d’abastament d’aigua i 395.000 
euros per a la reparació del dipòsit de 2.000 m3 de la 
Pedrera. 

Aquests 695.000 euros s’han incrementat fins a 
1.800.000 euros gràcies a dues noves línies de sub-
venció. En primer lloc, hi ha 300.000 euros (150.000 
a través d’una subvenció de l’ACA) per a la millora de 
la xarxa i la sectorització parcial del carrer Badalona, 
del carrer San Genís i de les Ginesteres. I en segon lloc, 
del Pla General d’Inversions 2024-2027 s’invertiran 
787.000 euros per a la digitalització, control telemàtic i 
sectorització de la xarxa d’abastament d’aigua d’Argen-
tona. A aquestes quantitats, cal afegir els 6.000 euros 
que ha costat l’auditoria d’una part de la xarxa d’aigua.

Sectoritzar el municipi és una de les alternatives més 
assequibles i efectives per detectar fuites i resoldre els 
problemes de pressió de l’aigua, a més de facilitar la 
lluita contra el frau. Amb la sectorització, es divideix 
la xarxa d’aigua en zones definides i aïllades entre sí. 

A FONS

Evolució del consum 
d’aigua a Argentona 
segons la fase del Pla 
especial de sequera. 
Elaboració pròpia a partir 
de les dades de l’Agència 
Catalana de l’Aigua.
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Cada zona té una o diverses entrades connectades 
amb les artèries principals que es poden tancar i regu-
lar-ne la pressió. Argentona està dividida en 23 zones. 
Però només n’hi ha sis de sectoritzades: quatre al nucli 
urbà (incloent el nou sector del carrer Badalona), una 
al Cros, una a Madà i una a les Ginesteres.

Per resoldre la manca de pressió d’aigua a les zones 
més elevades del municipi, situació que s’agreuja quan 
se’n redueix la pressió, caldria redistribuir la força de 
l’aigua des de les zones més baixes cap a les més al-
tes. Precisament, una de les primeres mesures que va 
prendre l’Ajuntament al desembre de 2023 va ser la 
reducció de mig quilo de la pressió de l’aigua. Però és 
un sistema manual que la brigada ha d’anar revisant i 
compensant de forma simultània en diferents punts 
de la xarxa. I això pot provocar que alguns usuaris se’n 
vegin afectats.

En aquest sentit, Carbonell fa un prec. “Hem de 
conscienciar al poble que cal tenir cura de la xarxa, 
que és de tothom. Hem de reduir la demanda sobre la 
canonada principal per evitar tensar-la i, si cal, cada 
comunitat hauria d’instal·lar una bomba de bombeig 
si la necessita”, conclou Carbonell.

L’alternativa de l’aigua subterrània
Argentona té documentades més de dues-centes 
fonts. Però no hi ha un recull sobre el nombre de mines 
d’aigua. Tot i que al web de la Diputació de Barcelona 
es pot consultar un registre on hi consta una desena de 
mines d’aigua, segons els entesos n’hi ha moltes més. 
I la majoria són de titularitat privada. En temps de se-
quera, l’aigua de pous i mines ha recuperat una part 
del protagonisme que els embassaments li van treure 
fa algunes dècades. Aigües de Mataró ha augmentat 
fins a un 21% de l’aigua consumida amb fonts pròpies, 
la majoria pous de l’aqüífer de la Riera d’Argentona. 

En el cas d’Argentona, dels vuit pous que gestiona 
la companyia Aigües Argentona només n’hi ha un de 
practicable: el del Cros, que s’utilitza per al reg i la ne-
teja de carrers. Es van anar abandonant progressiva-
ment des del 1985, quan el municipi va passar a sub-
ministrar aigua exclusivament de l’ATL. Argentona es 
va resistir a la connexió però va acabar sent inevitable 
per la sequera, les restriccions d’aigua i l’increment de 
la població.

Josep Nogueras va ser treballador de la companyia 
Aigües Argentona. Explica que durant anys, tot i estar 
en desús, es va mantenir en funcionament l’estructura 
de bombeig dels pous de la Riera. En Josep en va el 
manteniment de forma periòdica fins que es va jubi-
lar. Ara, per recuperar els pous, caldria, diu, renovar el 
material de bombeig.

Quico Hernández també va formar part de la bri-
gada d’Aigües Argentona. També té el record de ca-
minar entre “precioses mines bastides” des de la casa 

d’estiueig de Puig i Cadafalch fins a la font de Sant 
Domingo.

Les mines i fonts d’Argentona, que tanta populari-
tat van donar al municipi, van obrir a finals del segle 
passat un nou capítol -més discret- de la seva història. 
Tot i això, sembla que l’aigua de mina s’ha tornat a re-
valorar, ja que l’aigua de la piscina municipal, així com 
el reg de la gespa i les dutxes externes de la instal·lació, 
utilitzen aquest estiu aigua de mina. Això sí, no serà 
la de Sant Domingo. Aquest tema el deixarem per un 
altre article.

Dipòsit de la Pedrera de 2.000 m³ (març de 2024)

Bibliografia
“Aigua: caciquisme+incompetència”. Butlletí de la 

societat Coral i Cultural Llaç d’Amistat, setembre 
de 1981

“Aigües d’Argentona: de 1896 als nostres dies”. 
Fonts. Centre d’Estudis Jaume Clavell, juliol de 
2002

Les Fonts d’Argentona. El Grup de les Fonts, 1994
Pla d’emergències en situacions de sequera, 

Ajuntament d’Argentona, juny de 2024
“La recuperació dels aqüífers, el gran objectiu del 

Maresme”. Capgròs, número 1.755, febrer de 2024
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PEP PADRÓS I MARFANY

L a riquesa més preuada d’Argentona, ha estat l’ai-
gua. Molts anuaris, guies de Balnearis i premsa 
lloaven la situació d’Argentona i la bondat de les 

seves aigües. Segles passats els torrents i rieres eren 
llocs d’atracció dignes de ser visitats per la gran quanti-
tat d’afloraments. Fins i tot el nom d’Argentona sembla 
estar emparentat amb l’aigua.

A finals del segle XVIII es va descobrir la font Picant, 
tot i que no es va explotar fins setanta anys després. 
També al segle XIX data de la captació d’aigua de la Rie-
ra d’Argentona i Dosrius que la portava fins a Barcelona, 
nodrint fins i tot la famosa font de Canaletes.

A mitjans del segle XX hi havia fins a tres envasa-
dores d’aigua mineral al mateix temps: Aigua Burriac, 
Aigua Cirés o Argentona i Aigua de sant Pere de Clarà. 
Avui ja no queda ni rastre.

La font Picant sempre ha estat iniciativa privada 
fins a aquest segle que ha esdevingut municipal l’aigua 
però està tancada per excés de manganès. I només hi 
ha l’aixeta d’aigua de xarxa. Aquesta font i la font Ballot 
van ser les protagonistes de la vinguda dels estiuejants 
que venien a fer salut mitjançant les cures d’aigües i que 
van donar creixement i prestigi a la Vila.

Les dues-centes fonts. Que molts s’omplen la boca 
i que n’hi hauria molt de parlar és com una utopia avui 
dia, si bé a l’any 1982 el Grup de Fonts vam fer un extens 
inventari de tots els afloraments i en trobàrem 210 (i ens 
en deixàrem alguns) en aquell moment les vàrem situar 
en un plànol esperant que els nous consistoris vetllarien 
per elles a l’hora d’urbanitzar. No hi va haver sort i ni 
tant sols s’han aprofitat per regar. Avui dia moltes fonts 
s’han perdut i assecat amb l’abandó de les vinyes, cases 
de pagès i el creixement d’urbanitzacions ben poques 
en queden. Al llarg de segles n’hem perdut moltes com 
la de Marguét, Abril, Baró, Gardela, dels Elanistes i més 
darrerament, la de la Plaça de l’Arròs, dels Quatre Re-

Argentona, la vila  
de les dues-centes fonts?

llotges, les de can Barrau de Vera, les de can Castells, 
l’Aixernador, la de sant Pere de Clarà i moltes més que 
ja ni recordem. Cal més suport per protegir la natura.

La font de sant Domingo (o Domènec). Aquest 
brollador emplaçat al bell mig de la Vila ha estat el més 
popular i estimat pels argentonins, abans de ser dedi-
cat al sant ja hi era i a diferència dels altres esmentats, 
aquest en tenia cura el comú i el protegia degut a la man-
ca d’aigua a les cases. Tot i aquesta protecció a l’any 1883 
va esclatar el moviment conegut com a tapapous per re-
cuperar la veta d’aigua desviada. Els mateixos dies tam-
bé a toc de sometent va sortir molta gent a malmetre les 
canonades que portaven l’aigua a la capital, sense gaire 
èxit i amb força aldarulls.

D’ençà llavors, han canviat molt les condicions de 
vida i el valor de les coses. Fa pocs anys hi va haver ma-
nifestacions i moviment per aconseguir la protecció 
de les dues mines i en canvi l’aigua que fins fa ben poc 
s’aprofitava, primer pels safaretjos i abeuradors, des-
prés per la font de la Plaça i el sortidor i darrerament 
per regar el camp de Futbol i la piscina, a més d’altres 
espais ha anat de mal en pitjor, primer plena de nitrats 
que calia rebaixar amb aigua de la xarxa i finalment es 
va trobar contaminada i al seu lloc es va posar l’aixeta 
amb aigua de xarxa, i com que la font sovint quedava 
embussada (per manca de manteniment) es va optar 
per llençar l’aigua a la claveguera, cada dia llencem uns 
14.000 pel cap baix, aquest cabal és molt superior en 
temps de bonança de pluges. I la font orfe de l’aigua.

I arribem fins avui, Argentona que sempre hem tin-
gut molts afloraments d’aigua, però manca d’aigua de 
xarxa que ja ens va obligar a dependre de les canonades 
externes moltes vegades amb fuites i obsoletes, ara cal 
que siguem ben conscients del que ens hi juguem i que 
l’administració que sovint sembla estar d’esquena a les 
fonts i a l’aigua, es posi mans a l’obra i que es facin els 
manteniments i les inversions necessàries. I no només 
ara que tenim la necessitat, cal ser previsors i avançats 
abans que ens quedem sense res.  
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NEUS FERNÁNDEZ tenia 11 anys 
quan es va presentar al primer cer-
tamen literari. Des d’aleshores, ha 
guanyat en nou ocasions la Mostra Li-
terària d’Argentona i quatre, la del Ma-
resme. Les primeres passes en el món 
de la narrativa van arribar gràcies a un 
taller literari que l’escriptora Maria Ca-
nals va impartir a l’IES Argentona. S’ha 
llicenciat en Humanitats i mentre per-
segueix els seus somnis literaris, tam-
bé col·labora com a cronista i fotògrafa 
per una revista musical.

En “L’ombra del xiprer és llar-
ga als cementiris”, explores te-
mes com l’individualisme i les 
malalties mentals. Per què són 
importants aquests temes en la 
teva obra?
Trobo que hi ha una correlació inne-
gable entre capitalisme i individua-
lisme. Els sistemes de producció ens 
redueixen a màquines, eliminant el 
factor humà. Dins d’aquest context, 
és gairebé impossible eludir els tras-
torns mentals. Sempre afloren en la 
literatura contemporània les histò-
ries d’autosuperació de missatges 
positius, perquè és el que necessi-
tem per evadir-nos. Jo prefereixo els 
personatges tràgics com a eina de 
denúncia social. En la vida real no 
tothom té un final feliç, i és precisa-
ment això el que vull mostrar. 

En el teu procés d’escriptura, 
com balanceges la necessitat 
d’expressar-te personalment 
amb el desig de connectar amb el 
teu públic?
Per a mi l’escriptura és un procés cre-

atiu de desfogament personal. Com 
en les tragèdies gregues, crec que 
quan s’empatitza amb un heroi que 
acaba en tragèdia s’experimenta una 
catarsi. Crec que busco connectar 
amb aquelles persones que es veuen 
reflectides amb els meus personat-
ges. No per fer veure que la sortida és 
rendir-se, sinó precisament per mos-
trar que no estan sols, i que sempre 
es pot buscar ajuda abans que sigui 
massa tard. 

Com veus el futur de la literatura 
tenint en compte que cada vega-
da hi ha menys lectors, sobretot 
entre la gent jove? 
Crec que mai hi havia hagut tants lli-
bres ni escriptors com fins ara. Però 
els productes culturals que es venen 

són un tipus de literatura apte pel 
consum fàcil, ja no es busca l’art per 
l’art. Les pantalles han fet que les no-
ves generacions necessitin estímuls 
ràpids, i dificulta l’exercici mental 
que suposa endinsar-se en una bona 
lectura i gaudir-la. El futur pel món 
de la literatura és una mica negre si 
no es replanteja l’ús de les noves tec-
nologies entre els més joves. 

Quin és el teu proper projecte?
Fa temps que tinc present comen-
çar a escriure el meu primer llibre. 
Serà dins de la meva línia habitual, 
ficció contemporània, component 
de denúncia social, però amb algun 
element fantàstic. També tinc pen-
sat algun altre de ciència-ficció, que 
és un gènere divertit d’explorar.  

Dos argentonins premiats  
a la Mostra Literària del Maresme
La cerimònia de lliurament de premis de la 40a edició va tenir lloc al novembre de 2023
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MARCOS CASTILLÓN, de 48 
anys i veí d’Argentona, és un engi-
nyer superior de telecomunicacions 
que acumula ja 10 guardons literaris 
a Barcelona, Viladecans, Cabrils, 
Argentona, El Masnou,... la majoria 
d’ells en poesia. En destaca el Premi 
d’Honor Especial al XVII Certamen 
Nacional de Poesia Catalana del 
2019 pel treball “El Naufragi”.

Enguany ha rebut el primer premi 
en poesia a la 40a Mostra Literària 
del Maresme amb “El Cor d’un nuc”.

El teu poema premiat, “El Cor 
d’un nuc”, ha captivat el jurat. En 
què t’has inspirat?
En una por difosa i en la recerca 
de respostes sobre la freda pell del 
temps.

Com veus l’evolució de la poesia 
dins la cultura local d’Argentona?
Vaig quedar impressionat fa uns me-
sos en una exposició a Argentona on 
adolescents presentaven composici-
ons poètiques i escultures amb ma-

terials reciclats. Em va impactar. Un 
preciós moviment d’expressió, talent, 
compromís i esforç per part de les no-
ves generacions locals. Vaig sentir un 
dolç orgull inesperat, per ells i per Ar-
gentona. I ràpidament vaig compren-
dre que el batec de la poesia és sempre 
ferm, allà on es presenta, i que la seva 
salut és ara i aquí més fèrtil que mai.

Quina és la influència de les teves 
vivències en la poesia?

La poesia és una lent a través de 
la qual la llum de l’ànima es refracta 
cap a un espai universal. La raó i el 
cor són dues germanes que sempre 
es barallen, però caminen juntes en 
la recerca del ritme des d’una inde-
fensa inquietud existencial i un im-
puls obstinat en compartir. Al final, 
el residu del seu esforç comú va sedi-
mentant en capes de versos, en pet-
ges d’una pols abstracta.

Com creus que la poesia pot con-
tribuir en la cultura i la societat?
Per totes les vies naturals de l’osmosi 

cultural. La poesia té tanta energia... 
concentra l’essència de l’ésser humà. 
Té molts tentacles i derivades. Lite-
ratura, Educació, Música, Cinema, 
Periodisme...  Sempre ens espera, 
per que sap que la necessitem. És 
molt forta. No requereix discrimi-
nacions positives, ni proteccions, ni 
inversions. S’adapta al medi, com els 
virus i les herbes fortes, s’espavila 
sola perfectament.

Quins autors o obres han tingut 
una major influència en el teu 
estil poètic, i per què?
La llista és llarga i per mi molt en-
tranyable. Estic molt agraït a tots els 
nostres mestres i companys del pas-
sat amb qui ens comuniquem cada 
dia a través del seu llegat, creacions i 
geni. Ells érem en realitat nosaltres, 
de la mateixa forma en que nosal-
tres serem també els nostres fills 
i nets. En paraules del gran Ángel 
González: “El viaje milenario de mi 
carne, trepando por los siglos y los 
huesos”.  
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POLÍTICA
Susana López, del PSC a regidora 
no adscrita

Des del mes d’abril, Susana López és 
regidora no adscrita a l’Ajuntament 
d’Argentona. Desavinences amb 
l’agrupació local del PSC la van portar 
a renunciar com a portaveu i regido-
ra del Partit Socialista de Catalunya 
(PSC) a l’Ajuntament. Amb aquesta 
decisió, López tanca una etapa políti-
ca de 12 anys com a regidora a l’Ajun-
tament d’Argentona, set dels quals 
formant part del govern municipal.

MEDI AMBIENT
Decomissen vint-i-sis gossos a un 
veí d’Argentona

La Policia Local d’Argentona i el 
SEPRONA de la Guàrdia Civil van 
decomissar el 13 de juny vint-i-sis 
gossos d’una instal·lació il·legal al 
veïnat de Sant Jaume. Els animals es 
trobaven en condicions insalubres, 
molts malalts i amb lesions. L’opera-
tiu va comptar amb la col·laboració 
del Centre d’Atenció d’Animals Do-
mèstics (CAAD).

El 21 d’agost, la policia ja havia 

decomissat deu gossos al mateix 
propietari, qui havia promès millo-
rar les condicions i legalitzar la seva 
situació. En no complir amb els com-
promisos, la policia va intervenir de 
nou i es va trobar una situació encara 
pitjor. Degut a que el CAAD Mares-
me està saturat, els gossos van ser 
traslladats a un centre privat amb un 
cost de sis mil euros mensuals, que 
haurà d’assumir l’Ajuntament.

El propietari és investigat pel 
SEPRONA i els gossos romandran 
al centre fins que es puguin donar 
en adopció o traslladar al CAAD 
Maresme.

ESPORTS
L’Olímpic, campió de la Champions 
League Femenina

L’equip femení de futbol sala Olímpic 
Argentona es va proclamar al maig 
campió de la Champions League 
Femenina a Draguignan (França), 
després de vèncer 8-0 al Draguig-
nan i 3-1 al Puget. A més, la jugadora 
Bet Claus va ser proclamada millor 
jugadora del torneig. Amb aquesta 
victòria, l’equip podria disputar la 
Copa Intercontinental a Colòmbia 
l’any vinent.  

CULTURA
El Festival Argillà en xifres

El Festival Internacional de Ceràmi-
ca Argillà Argentona, celebrat el pri-
mer cap de setmana de juliol, va re-
bre mes de 23.000 visitants. Aquest 
any el país convidat va ser la Repú-
blica Txeca i va comptar amb la pre-
sencia de la ceramista Eva Roučka 
que va presentar al Museu del Càntir 
l’exposicio “Records de la Xina”. 

A les visites guiades al Museu del 
Càntir, hi van assistir 250 persones, 
mentre 3.950 persones van visitar les 
exposicions.

A mes, es van vendre 380 càntirs 
de Mariscal. L’Argilla es va estrenar 
en aquesta edició com a festival amb 
espectacles com “Fang” i “Mind the 
Hiatus”.

MEDI AMBIENT
Vint anys del Porta a Porta

El 2024 es commemora els vint anys 
del servei de recollida de residus porta 
a porta a Argentona. Per celebrar-ho 
i també per conscienciar sobre la 
necessitat de reduir la generació de 
residus, l’Ajuntament ha organitzat 
diverses activitats, incloent diverses 
exposicions i una taula rodona.

El 5 de juny, coincidint amb el Dia 
Mundial del Medi Ambient, es va 
celebrar una taula rodona sobre el 
20è aniversari a la sala de plens, amb 
una trentena d’assistents. Va comp-
tar amb la participació del director 
de l’Agència Catalana de Residus, 
Isaac Peraire, i del membre honorí-
fic de l’Associació de Municipis Ca-
talans per a la recollida Porta a Porta, 
Josep Maria Tost. També hi eren els 
tècnics i la major part de regidors de 
Medi Ambient de l’Ajuntament d’Ar-
gentona dels darrers 20 anys. Els po-
nents van destacar la importància de 
recuperar la recollida de tèxtils i van 
valorar la gran qualitat dels residus 
orgànics recollits a Argentona, ve-
ient-hi una oportunitat per crear una 
planta de compostatge pròpia.
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Els carrers d’Argentona reviuen en 
cada celebració: desborden col·labo-
ració a la Festa Major d’Hivern, di-
versió a Carnestoltes, i olors i colors 
a la Diada de la Flor. Aquí teniu un 
recull d’imatges.

Fotografies —  
Miquel Carabaño, Elisenda 

Fernández i Marisa Torrents

 L’ÀLBUM

ARGENTONA 
EN FESTA!

1 . Ofici en honor a Sant Julià - Festa Major 
d’Hivern. 2. Cercavila de foc amb la Polseguera 
i les besties convidades - Festa Major d’Hivern. 
3. Cercavila de gegants i grallers - Festa Major 
d’Hivern. 

1

2 3



1. Benvinguda dels Senyors 
de Burriac als Tres Tombs - 
Festa Major d’Hivern.  
2. Tradicional Tres Tombs - 
Festa Major d’Hivern.  
3. Benedicció dels animals a 
la plaça de l’Església - Festa 
Major d’Hivern. 4. Rua de 
Carnestoltes amb La Tindràs 
Band. 5. Comparsa de 
Carnestoltes. 6. Ball familiar 
de Carnestoltes amb Jaume 
Barri. 7. Diada de la Flor.  
8. Homenatge a Cisco 
Masagué - Diada de la Flor.  
9. Trepitjada de les catifes de 
flors - Diada de la Flor

1 3
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Habitatges cooperatius i cessió d’ús
L’alternativa per a la generació d’habitatge 
assequible

Les persones i els arbres,  
per una convivència en harmonia
Unitat agrairia consens en temes importants

X IG

FB

@unitatargentona @unitatargentona

/unitatargentona

X

M

T

IG

FB W

@TxArgentona

txa@totsperargentona.cat

609 945 932

@TxArgentona

/totsperargentona totsperargentona.cat W unitatargentona.cat

Hi ha un tema irresolt des de fa temps que entenem pre-
ocupa la ciutadania: la política d’esporga dels plàtans, es-
pecialment els de carrers estrets. El 22/2/24 vam assistir 
a una reunió amb tots els grups polítics i el tècnic extern 
responsable, Josep Selga, per tractar la problemàtica. La 
nostra sorpresa va ser veure que érem l’únic grup que 
considera que s’ha de corregir. Però, el més sorprenent 
van ser els arguments aportats per justificar la política 
d’esporga actual i rebatre els nostres. Com a mostra:

*La política d’esporga és no esporgar o fer-ho el mínim 
Quan diem que es deixa que els arbres creixin de forma 
columnar (fins a 20 i 30 m.), atesa l’estretor dels carrers i 
que la majoria d’ajuntaments (aportant-ne exemples) no 
ho fan així, responen que tots ho fan malament.

*No cal fer res per disminuir les afeccions al·lèrgiques 
Quan diem que moltes persones pateixen trastorns al-
lèrgics i que els plàtans (1.212, el 59% dels arbres del po-
ble) estan a 8 punts sobre 10 a l’escala d’al·lèrgia OPALS 
(Allergy Free Gardening, deT.L. Ogren) i són un perill 
per a la salut, responen que ara tothom és al·lèrgic i no 
és culpa dels arbres.

*No cal tenir cap consideració sobre l’aspecte que pre-
senta l’arbrat

Quan diem que s’ha de deixar créixer els arbres en 
harmonia, perquè contribueixen a oferir un entorn ama-
ble, responen que l’estètica és una qüestió de gustos i n’hi 
ha tants com persones.

Com es pot veure, un argumentari molt potent! I cap 
grup no hi va posar cap objecció. I, per reblar el clau, una 
anècdota protagonitzada per l’alcaldessa, que va dir que 
li agradava molt escombrar fulles i branques. Doncs, en-
horabona, perquè deu haver passat uns mesos molt en-
tretinguda escombrant l’entrada de casa seva i respirant 
un aire carregat de pol·len, entre estossec i estossec. 

Crear habitatge assequible és possible si s’uneixen di-
ferents factors: voluntat de la ciutadania interessada i 
voluntat política de l’Ajuntament. Per crear habitatge 
cooperatiu no cal la intervenció municipal, però si hi és 
pot aportar els solars i abaratir el projecte. I també cal 
fugir dels models clàssics d’accés a l’habitatge; perquè 
els habitatges cooperatius es troben a mig camí entre la 
propietat i el lloguer.

Un exemple: L’Ajuntament és propietari d’un solar que 
cedeix a la cooperativa. La cooperativa construeix l’edifici 
i és la propietària dels habitatges. Un dels socis de la coo-
perativa fa una aportació de capital i rep la cessió d’ús de 
l’habitatge: pot gaudir-lo durant un període molt llarg de 
temps pagant unes quotes mensuals, però no és seu, no 
el pot vendre. Si en un futur vol deixar-lo, la cooperativa 
recuperarà l’ús de l’habitatge per cedir-lo a un altre soci i 
el soci que marxa recuperarà l’aportació de capital.

Com que la cooperativa construeix sense ànim de lu-
cre, el solar no s’ha de comprar i els habitatges no seran 
mai propietat privada, la promoció queda al marge del 
mercat immobiliari i els preus son molt més accessibles.

Els sistemes de protecció oficial que hem conegut fins 
ara exigien un gran esforç econòmic als ajuntaments per 
crear habitatges que al cap d’uns anys es privatitzaven i 
acabaven engreixant la bombolla dels preus. L’habitatge 
cooperatiu per cessió d’ús trenca aquesta dinàmica d’es-
peculació i es dibuixa com una alternativa real i de fu-
tur. A Catalunya ja en tenim força experiències d’aquest 
model i és molt estès a altres països. A Dinamarca (5,9 
milions d’habitants) 10.000 cooperatives ja gestionen 
200.000 habitatges.

TxA hi creiem. El 2008 vam promoure un estudi per 
aplicar-ho a Argentona. Llavors era massa innovador, ara 
és el moment.

MONTSE CAPDEVILA
TXA

Alcaldessa, Administració General,  
RRHH, Seguretat  

i Companyia d’Aigües

XAVIER COLLET
TXA

1r tinent d’a., Urbanisme,  
Obra pública, Espai públic, Serveis, 

Habitatge i Cohesió

M.MERCÈ JUAN
TXA

2a tinenta d’a., Participació i 
Transparència, Promoció Econòmica, 
Cooperació, Societat Digital, Serveis 

Econòmics

JOAN MARTÍN
TXA

Esports, Educació i Joventut

QUIM CAPDEVILA
TXA

Cultura i Festes

REGIDORES I REGIDORS ARGENTONA

P1

TOTS PER ARGENTONA UNITAT
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@PPArgentona @ppargentona

/PopularsArgentona

Ja hem complert un any des que el nou govern de la le-
gislatura va prendre possessió i, sens dubte, un dels prin-
cipals reptes d’aquest consistori, especialment per al 
grup municipal Avancem Junts amb la presidència de la 
companyia d’aigües (AASA), liderada pel nostre regidor 
Sergi Blanco, ha estat combatre la sequera. Reestructu-
rar l’AASA i cercar la màxima coordinació i col·laboració 
amb l’Ajuntament d’Argentona han estat clau per avançar 
pel bon camí. Els resultats del govern i d’AASA són evi-
dents: una disminució sense precedents de la morositat, 
lluita contra el frau i les fuites, i, sobretot, una resposta 
ferma davant la greu situació de sequera que afrontem.

El treball en equip amb els altres partits que formem el 
govern està sent constant i intens, i ja es comencen a veu-
re els avenços. En les àrees que gestionem directament, 
avancem en la gestió de la zona vermella, amb la licitació 
en marxa, i hem fet passos ferms en la recerca d’espais 
per crear bosses d’aparcament.

Des de l’àrea de Cultura i Festes, mirem endavant 
per enfortir les festes populars i tradicionals. Missatgers, 
Reis, Carnestoltes, Diada de la Flor i Sant Joan són les 
festes populars que ja hem gaudit. Tot i la pluja en moltes 
d’elles, hem assolit un gran èxit gràcies a la col·laboració 
de les entitats participants.

La renovació de la regidoria de Gent Gran, amb les 
taules de treball escollides dins el consell, ens ajudarà a 
redactar el pla local i la diagnosi de la gent gran a Argen-
tona, projecte que està en marxa i que hem aconseguit 
subvencionar. La visió de la nostra Nova Gent Gran és 
imprescindible, així com la seva energia en la preparació 
de totes i cadascuna de les activitats.

Aquest primer any ha estat ple de feina, reptes i, per 
damunt de tot, il·lusió.

Primer any de govern
Ordre, impuls i sequera

X

IG

@PerArgentona

@avancem_ junts_argentona

Primer año de mandato y no se ha notado el cambio.
Estas son las cosas que nos dicen los vecinos cuando nos 
llaman y hablamos con ellos para poder solucionar los 
problemas que hay en nuestra vila de Argentona.

Este Cap de Creus se lo queremos dedicar a todos y 
todas es@s vecinos que cada día nos escriben para resol-
ver los pequeños problemas que hacen un gran pueblo.

- ¿Para cuándo podarán los árboles? Es insoportable 
este polen, no se puede ni respirar.

- Por favor, ¿podéis decir si han actuado con el proble-
ma de las ratas en la plaza Nova?

- ¿Para cuándo el asfaltado de tal calle? Hay un bache 
y, al final, estropearemos el coche.

- ¿Para cuándo las cámaras de seguridad en Can 
Raimí?

- Hay un montón de aceras levantadas y alguien se 
puede hacer daño.

- ¿Para cuándo la limpieza de los torrentes?
Etc., etc.
Tenemos muchas más como para llenar la revista en-

tera del Cap de Creus, por favor, hagan caso a los proble-
mas del día a día de nuestros vecinos, no quieran hacer 
mega proyectos que al final quedan en bomba de humo 
o sea, en nada.

Desear a tod@s nuestr@s vecin@s de ARGENTONA 
una muy buena Festa Major.

Todo sigue igual

Primer año de mandato y tenemos un 
pueblo abandonado

MONTSE CERVANTES
AVANCEM JUNTS

Festes Tradicionals, Mobilitat,  
Transport i Aparcament, 
 Acció Social i Gent Gran

SERGI BLANCO
AVANCEM JUNTS

3r tinent d’a. 
Companyia d’Aigües

BERNAT CALVO
ARA ARGENTONA

Patrimoni

MARIONA PASQUAL
ERC

4a tinenta d’a., Medi Ambient,  
Acció Climàtica, Benestar Animal, Salut, 

Igualtat, Feminisme i LGTBI

P2

AVANCEM JUNTSPARTIT POPULAR
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El PSC es felicita de que el nou govern posi ordre en la 
forma en què la societat municipal d’Aigües ha vingut 
exigint el cobrament de l’aigua als veïns, tal i com vam 
reclamar en moltes ocasions, ja que el cobrament per 
AASA, necessitava de l’establiment d’una prestació no 
tributària que no estava aprovada per l’Ajuntament. Però 
el PSC no recolzem l’increment del 46% en el cost del 
subministrament.

D’ara en endavant, l’ordenança de prestació patrimo-
nial pública possibilitarà que AASA ingressi correcta-
ment els costos pel subministrament, tal com demanà-
vem. Per fi el govern ha acceptat l’obvietat i les possibles 
reclamacions per cobraments indeguts tindran una data 
final.

Lamentem però que s’hagi aprofitat la regularització 
necessària per incrementar els costos del servei amb la 
repercussió d’un increment del 46% sobre el que ara es-
tàvem abonant. 

Entenem que un increment és necessari atès que fa 
molts anys que no s’ha volgut fer, sota plantejaments una 
mica incongruents, i també que estem en sequera i apujar 
el preu de l’aigua pot ser una mesura per reduir-ne el con-
sum. Però la pujada d’un 46% resulta excessiva.

Creiem que l’estudi de costos no és prou rigorós i 
convincent per aquesta pujada. Entre d’altres coses, la 
despesa en personal és ara molt superior a la que es va 
reflectir als pressupostos del 2024, i això es repercuteix 
als veïns directament i fa que incrementi el preu. Tam-
poc no es determina quin és el grau de cobrament de la 
facturació efectuada per la companyia, ni quines són les 
accions a prendre per pal·liar els impagaments que hi ha. 
No es poden suplir amb increments en las tarifes les defi-
ciències en la gestió dels cobraments d’impagats. 

En definitiva, creiem que no està prou justificat l’estu-
di de costos, la pujada, ni la viabilitat del servei en el futur.

Des del grup municipal Ara Argentona creiem ferma-
ment que preservar la identitat d’Argentona ha de ser una 
prioritat de les polítiques públiques. Creiem que hem de 
mantenir allò que ens fa únics i ens diferencia d’altres 
municipis i això es pot fer des de diverses vessants.

Per una banda, hem de mantenir el patrimoni cultu-
ral i natural d’Argentona, no només a través de la catalo-
gació –que es va fer recentment, sinó fent preservar de 
manera efectiva els masos i cases que les generacions 
anteriors ens han llegat i que estem obligats a preservar 
per llegar-les a les generacions futures. Aquesta és una 
de les tasques que desenvolupem des de la Regidoria de 
Patrimoni, tot intentant posar facilitats als propietaris, 
des de l’àmbit fiscal o burocràtic.

Per una altra banda, hem de preservar els nostres pai-
satges, ja que allò que ens distingeix no només són edi-
ficis o arbres monumentals o de rellevància, sinó que el 
nostre paisatge també ens defineix i ens identifica com 
a municipi. Disposem de diversos instruments que ens 
poden facilitar tenir un paisatge urbà i natural millor 
integrat.

Per preservar la nostra identitat com a poble, hem de 
fomentar el teixit associatiu d’Argentona, ja de per sí molt 
ric, però cal que tingui a l’abast màximes facilitats en les 
subvencions i el suport municipal. D’aquesta manera 
també aconseguirem preservar les tradicions d’Argen-
tona, que són un patrimoni immaterial ben viu del poble 
i, a la vegada, mantindrem un poble actiu!

 PARTIT SOCIALISTA DE CATALUNYA ARA PER ARGENTONA

FC

W

T FC

X IG

/psc.argentona

argentona.socialistes.cat

667 182 993 /AraArgentona

@PSC_Argentona @ara_argentona

 L’obligada regularització pel pagament 
de l’aigua no justifica la pujada de preus

Preservar la identitat d’Argentona ha 
de ser una prioritat

L’increment d’un 46% de l’aigua és 
excessiu

Hem de mantenir el patrimoni cultural 
i natural

TONI 
SEGARRA

UNITAT

FRAN 
FRAGOSO

PP

ISA SUNYER 
UNITAT

JOAN BOBA
UNITAT
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Darrerament hem anat descobrint quins son alguns del 
efectes del canvi climàtic a Argentona, com ara les ele-
vades temperatures de l’estiu passat, tan de dia com de 
nit, les pluges torrencials que van tenir com a punt àlgid 
la tempesta del Glòria i la sequera que arrosseguem des 
de fa 45 mesos.

Un canvi climàtic causat pels humans, i que ha arri-
bat per quedar-se. Les temperatures mitjanes i màximes 
seguiran incrementant-se, la sequera durarà encara bas-
tants mesos, i després en tornarem a tenir d’altres, i les 
tempestes torrencials ens aniran afectant periòdicament. 
Davant de tot això, tenim dues opcions: per una banda, 
fer el que estigui al nostre abast per minimitzar el canvi 
climàtic, com ara consumir menys, reduir i reciclar les 
deixalles, entre d’altres, i la segona, adaptar-nos al canvi.

Avui us volem explicar quines son algunes de les pro-
postes d’Esquerra per adaptar-nos al canvi climàtic a 
Argentona. La primera és que aquesta adaptació i miti-
gació ha d’arribar a tota la ciutadania, sense excepcions, 
i especialment a les classes més desfavorides. 

Tot seguit, quan les temperatures siguin altes, hem de 
disposar dels refugis climàtics on els nostres veïns i veï-
nes puguin passar les hores de més insolació amb espais 
amb temperatures més baixes i amb la disponibilitat d’ai-
gua. Ja sigui a la biblioteca, al museu del càntir, el casal 
de la gent gran, ...

La segona, continuar potenciant les comunitats ener-
gètiques per disposar d’energia renovable per a tothom.

I la tercera, educar a la ciutadania per millorar les con-
dicions de ventilació dels habitatges, proposant la instal-
lació de persianes, optimitzant les hores de ventilació, o 
la instal·lació de ventiladors, de manera que es redueixin 
les temperatures màximes a l’interior dels habitatges.

Agraïda al Consell de Mitjans per donar-me l’oportu-
nitat d’aprofitar aquest espai per parlar de política des del 
punt de vista d’una dona progressista, feminista i obrera 
que ara no representa sigles, les del meu partit de l’ànima, 
el representaran altres, a qui desitjo un mandat tranquil i 
ple d’encerts. Però sí que representa persones, els meus 
veïns i veïnes, i idees, les idees de progrés que aposten per 
la igualtat, la solidaritat, la defensa dels drets humans, la 
justícia social i la sostenibilitat.

Passades les eleccions europees i veient el repunt bru-
tal i dolorós de l’extrema dreta, vull reflexionar sobre què 
penso que estem fent malament els demòcrates, inde-
pendentment de les sigles que tinguem, per acabar amb 
aquesta imatge de descrèdit que fa que tanta gent, molts 
d’ells joves, opti, a la desesperada en moltes ocasions, per 
opcions radicals, extremistes i reaccionàries que atemp-
ten contra els drets humans en molts dels seus planteja-
ments polítics.

Estem davant d’una generació a qui hem venut, via 
xarxes principalment, que la vida és tenir-ho tot i ràpid, 
i, en canvi, la realitat és que, amb més preparació que les 
generacions anteriors, tindran menys oportunitats i les 
que tindran seran molt costoses de mantenir.

No donem resposta als grans problemes que els afec-
ten com l’habitatge, el canvi climàtic, la falta d’oportu-
nitats i la incertesa i, en canvi, no desacreditem els que 
omplen les xarxes amb discursos reaccionaris i populis-
tes que semblen tenir la resposta màgica. Al contrari, els 
alimentem quan l’única cosa que veuen d’alguns polítics 
són insults, males arts i emblanquiment del feixisme 
quan pacten amb ells a les institucions.

Davant d’això trien trencar-ho tot, i això és el que han 
volgut fer amb el seu vot, espero de càstig.

És la meva humil opinió.

ESQUERRA REPUBLICANA REGIDORA NO ADSCRITA

IGx T

FC IG

@esquerraargentona@ERCargentona 677 571 338

/EsquerraArgentona @susanalopezrico

Treballem plegats pel present i el futur La veu d’una dona progressista en 
política

Hem d’adaptar Argentona per al canvi 
climà

Reflexions després de les eleccions 
europees

HÉCTOR 
TRAVESA

PP

RAUL 
TORNAY 

PP

MAR 
RODRÍGUEZ 

PSC

SUSANA 
LÓPEZ 

REGIDORA NO 
ADSCRITA

MÉS INFORMACIÓ I CONTACTES A: argentona.cat/corporacio
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Centre d’Estudis Argentonins

S i fem una mica d’història de les puntes 
d’Argentona, hem de dir que aquesta 
labor la tenim ben documentada a l’Ar-
gentona del segle XIX. Als carrers més 

cèntrics sovint s’hi veien estampes avui ja desa-
paregudes. Nenes, joves i grans feien randes da-
vant de casa. Les monges franciscanes del carrer 
de Sant Julià ensenyaven les primeres tècniques 
de fer boixets a les alumnes. Això tant popular 
dels encaixos sobre coixí es va anar passant de 
mares a filles durant moltes dècades.

 La Pepi Vila (Argentona 1927-2023) recordava 
que, quan era petita, durant els anys 30, veia les 
senyores grans assegudes al Carrer Nou, a la tar-
da, cadascuna al portal de casa i amb una cadira 
al davant per recalcar el coixí. Xerraven i feien 
puntes de coixí o a l’agulla per a la família i per 
vendre-les, segurament obeint a encàrrecs de 
particulars i botigues de Mataró. Es passaven els 
patrons per a poder posar-hi guipurs als comple-
ments de roba interior femenina, per exemple. I 
guarnir les precioses vores de mantellines, jocs 
de llit, tovalloles de nadó, tapets, roba litúrgica, 
etc. 

Les puntaires varen començar en un des-
patx de Can Doro, al davant de les escaletes de 
la Font de Sant Domingo. A partir del 1991 van 
passar a treballar al casal d’avis de l’Ajuntament 
nou. Aquesta etapa va començar el 1990, quan 
tot just inaugurat el casal d’avis, la Rosa Lladó 
i la Concepció Moré van buscar una professora 
per ensenyar a fer puntes. Aquells 1990 i 1991 la 
mateixa Rosa Lladó va ensenyar a fer puntes al 
carrer.

LA RECTORIA 
CONSERVA 
ALGUNES 
PUNTES DE COIXÍ 
D’ARGENTONA

Pepita Vila i David Farell. Accèssit del Premi Burriac 2011. 
Fotografia: Jordi Teixidó.

DAVID FARELL I GARRIGÓS

La Concepció va morir l’any 1992 i de segui-
da es va treballar per tal d’exhibir una col·lecció 
que portés el seu nom; s’hi ajuntaren peces de 
la Concepció i de moltes donacions particulars, 
i així va ser que va néixer la primera col·lecció 
situada en un pis del c/ Gran. Amb unes vitrines 
que es van posar a punt, les puntaires van inau-
gurar la primera col·lecció al cap de poc temps, 
al juliol del 1993.

La Pepi va aprendre a fer boixets als 64 
anys. S’hi va encarar tota sola, mirant les altres 
puntaires. La Concepció era de les que l’ani-
mava a aprendre a fer puntes. Un dia li va dir: 
t’atreveixes a fer l’aranya? Quan la Concepció 
es va morir, la Pepi s’hi va posar; i tot i que li va 
costar, provant i mirant, al final va acabar de 
treure els punts. Tanta fou l’afició que va estar 
fent cursets de puntes a l’Ajuntament durant 
uns 10 anys.
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Exposició ubicada a la rectoria de la parròquia de Sant Julià. 
Fotografia: David Farell i Garrigós (20 de novembre de 2023).

Dels boixets d’Argentona no n’havíem sentit 
a parlar més, d’ençà que la col·lecció va quedar 
arraconada en unes caixes a la fàbrica de l’antiga 
Velcro l’any 2017. Passada la pandèmia l’ajunta-
ment ens va dir que allí ja no s’hi podien quedar. 
Les puntes es varen embalar i etiquetar de la 
millor manera, per si de cas sorgia l’oportunitat 
d’exhibir-les, com era el “somni de la puntaire”. 
Acabaren dipositades en un magatzem parti-
cular, tot i que algunes que eren de la Pepi van 
anar cedides al museu d’Arenys, especialitzat en 
aquesta artesania.

Recentment hem visitat les peces que Mn. 
Marzo va rebre a l’església de mans de la Pepi 
Vila, i que avui romanen en un despatx de la rec-
toria. Ens n’alegrem molt, perquè aquest espai és 
l’únic d’Argentona on podem contemplar el que 
ens queda de la col·lecció de puntes. La mostra 
de la rectoria està formada per un seguit de qua-
dres amb puntes que ja es varen confeccionar en 
les primeres exposicions dels anys 90. Són peces 
ben referenciades en l’inventari que va merèixer 
un accèssit del Premi Burriac 2011, editat l’any 
2018. 

Aquests quadres contenen 2 patrons de man-
tellina amb motius florals, 4 mantellines de seda 
negra, 2 xals, 1 pollita i un mocador de 1901, 2 
xals, 2 tires i 1 pollita de seda negra, 2 pollites, 1 
ret fi català i 1 mocador, mostres amb 12 peces (9 
puntes i 3 entredós), 1 gira de llençol, 1 tovallola 
religiosa, 3 coixineres i 1 coixinera de nadó, mos-
tres amb 26 peces (9 entredós i 16 puntes), 2 jocs 
de llit amb un llençol i dues coixineres cadascun, 
2 coixineres, 1 coixinera de nadó, 1 tovallola de 
nadó, 1 joc de nit de nadó amb coixinera i llenço-
let i un darrer quadre amb 13 tapets. 

Gràcies al continuat esforç divulgatiu de la 
Pepi i altres col·laboradores, les puntes de coixí 
sempre varen poder estar a l’abast de tothom. Les 
puntaires locals es comptaven per desenes, man-
tenint aquest art a la vila i fins i tot ensenyant-lo a 
les escoles. Entre 1996-2006 la Pepi va obrir de-
senes de vegades la segona seu de l’exposició, al 
baix de Lladó de Dalt, i l’any 2006 el piset del car-
rer de Torras i Bages, on poguérem fer l’inventari 
de les peces entre 2009 i 2011. Hereva de la Con-
cepció Moré i la Rosa Lladó, explicava els detalls 
dels guipurs i dels tapets amb la mateixa il·lusió 
que l’any 1990 al casal d’avis, quan les puntaires 
“modernes” havien decidit reprendre l’antiga 
tradició. La que esdevindria filla predilecta sabia 
que totes aquelles meravelloses peces valien molt 
la pena, per la vàlua en si i perquè s’havien anat 
col·leccionant gràcies a la cessió i a la donació 
d’un bon nombre de cases argentonines. 
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El diumenge 17 de març ens va 
deixar Joaquim Casabella i Cas-
tells als 84 anys d’edat. Va ser 
alcalde d’Argentona entre 1992 i 
1999, però la seva aportació a la 
vila va anar més enllà de la polí-
tica. Casabella va dedicar-se activa-
ment a diverses iniciatives i entitats 
locals, va ser president del Futbol 
Club Argentona el 1973, cap dels 
Amics del Pubillatge d’Argentona 
durant 32 anys i col·laborador desta-
cat del Patronat de la Vellesa. Amb la 
seva dona, Montserrat Frisol, van ser 
el padrí i la padrina de la Festa de la 
Vellesa de 2014.

En el terreny polític, Joaquim Ca-
sabella va ser militant de Conver-
gència Democràtica de Catalunya 
(CDC) des dels primers anys de la de-
mocràcia. El 1987, va ser nomenat re-
gidor d’ensenyament i va formar part 

del Patronat Municipal d’Esports du-
rant l’alcaldia d’Esteve Canal Gual. 

A les eleccions de 1991, ocupà el 
segon lloc a les llistes de Convergèn-
cia i Unió (CiU) amb Canal com a cap 
de llista. Malgrat ser elegit regidor, 
no es va poder formalitzar govern a 
causa d’un pacte entre Agrupació Ar-
gentona, ERC i el PSC. Al renunciar 
Canal a l’acta, Casabella passà a ser 
el cap de llista de la formació.

El setembre de 1992, Joaquim Ca-
sabella va ser elegit alcalde d’Argen-
tona després de la renúncia de Jordi 
Suari Font. Des d’aquell moment fins 
al 1999, va ostentar el càrrec d’alcal-
de de la vila. 

Durant el seu mandat com a alcal-
de, va aconseguir fites com la com-
pra de l’edifici de la Velcro (1995), la 
rehabilitació de l’antic Ajuntament 
(1996), la qualificació de Sant Jaume 
de Traià com a zona agrícola i fo-
restal (1997), la inauguració del nou 
CAP i la construcció de la deixalleria 
i el Casal de Joves de la Velcro (1999).

En les eleccions del 2007, tornà a 
presentar-se a les llistes de CiU, lide-
rades per Ferran Armengol. Durant 
aquest mandat, sota l’alcaldia de Pep 
Masó, Casabella ocupà la 4a tinença 
d’alcaldia i les regidories d’obres i 
serveis municipals. 

Durant aquest mandat, 
sota l’alcaldia de Pep 

Masó, Casabella ocupà la 
4a tinença d’alcaldia i les 

regidories d’obres i serveis 
municipals
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Joaquim Casabella i Castells,  
alcalde d’Argentona entre 1992 i 1999
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Carlos Ruíz 
Som uns privilegiats per 
viure tan a prop del mar”

LA PARET DE LES MENTIDES

Carlos Ruíz Reyes (Cardedeu 1994), resident a Ar-
gentona, va haver de deixar el futbol per un proble-
ma de maluc als 21 anys. Va trobar en el piragüisme 
una nova passió i, amb 29 anys, celebra la seva millor 
temporada. El canvi d’equip al Club Piragüisme i Triatló 
Llobregat el 2023 li va obrir les portes a una pràctica més 
professional. De competir en una sola modalitat ara en do-
mina quatre, tant a nivell autonòmic com nacional. La seva 
consagració arriba amb el títol de campió 2023 de llarga dis-
tància a la Copa Catalana de Caiac de Mar, amb un temps 
impressionant (1:05:05). Aquest any ha tornat a guanyar el 
títol millorant la seva pròpia marca (1:04:29). 

La passió: Ara competeixo en més 
modalitats perquè a nivell de pre-
paració tot suma. Tot i això, jo vaig 
començar al mar, i al mar és on 
millor em trobo i on vull donar el 
millor de mi. A més, la competició 
al mar és la més desafiadora. És la 
modalitat on hi ha més factors que 
no depenen de tu i on millor i més 
ràpid t’has d’adaptar. 

L’atzar: De forma casual vaig veure que a la univer-
sitat on cursava la meva carrera hi havia un equip 
de rem i em vaig animar a provar-ho. Hi vaig estar 
anant un parell de mesos fins que un dia un com-
pany d’allà em va parlar d’un club de piragüisme 
que hi havia a Badalona. El rem no era ben bé el que 
buscava, així que no perdia res en anar a Badalona 
a provar allò del piragüisme. Després d’un curset 
de tres dies, ja no he deixat fins a dia d’avui, set 
anys i mig més tard. 

L’objectiu: En caiac de mar, m’agradaria fer un bon 
paper en els selectius i competicions nacionals, 
i acabar d’establir-me dins del top 10. En aigües 
tranquil·les, seguir guanyant experiència i tractar 
de trobar-me més còmode.

Un any de triomfs: El primer 
any amb el Piragüisme Llobre-
gat va ser una sorpresa. És cert 
que m’esperava professionalit-
zar-me i obtenir alguna millora, 
però no tant. Guanyar a Cata-
lunya i lluitar amb els millors 
d’Espanya és, sense dubte, el 
que més il·lusió m’ha fet. L’oportunitat: Malauradament 

l’esport que practico té molt 
poca visibilitat aquí a Catalunya, 
i gairebé tothom el desconeix. 
No obstant, a mi m’agradaria fer 
arribar el missatge de que som 
uns privilegiats per viure tan a 
prop del mar, i que aprofitar-lo per 
fer un esport com el meu és molt 
més fàcil del que es pot arribar a 
imaginar. El piragüisme és un dels 
esports més complerts que hi ha, 
apte per a totes les edats i nivells, 
físicament molt poc lesiu i que es 
practica en plena natura. 

El canvi decisiu: Vaig estar cinc 
temporades competint amb el Club 
Piragüisme Barcelona, on any rere 
any, anava millorant i aprenent 
d’aquest esport. Fins el punt que, 
contra tot pronòstic, l’any 2022 vaig 
guanyar el Campionat de Catalunya 
de caiac de mar. Això em va animar 
molt i em va fer veure que si volia 
continuar millorant havia de canviar 
la meva preparació. Va ser quan, 
la temporada 2023 vaig passar a 
competir per al Club Piragüisme 
Llobregat, el que va suposar un 
gran canvi a nivell d’entrenament 
i dedicació. Barcelona Paddle Race 2022. Fotografia: Sara Muñoz.

Barcelona Paddle Race 2022. Fotografia: Sara Muñoz.

Campionat de Catalunya de Caiac de Mar 2021. Fotografia: Sara Muñoz.


